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M ít hezké bydlení by
chtěl snad každý. Ně-
kdo se do šperkování
pustí sám, čím dál čas-

těji si ale lidé nechávají poradit od
odborníka. A podle Marie Ryškové
jsou to lidé středního věku, kteří
chtějí zkrášlit své dosavadní bydle-
ní, i mladí, kteří si byt zařizují vů-
bec poprvé.

Je pro vás jednodušší zařizovat
prázdný byt, nebo upravit
prostor, kde už jeho majitelé
předtím žili?
Jsem ráda, když mám volné pole
působnosti. V prázdném bytě mě
nic nesvazuje a mohu si dovolit
udělat i nějaké stavební úpravy,

takže pak vytvořím interiér kliento-
vi přímo na míru. Pokud ale pracu-
ji se starším nábytkem, musím si
dávat pozor, abych mezi něj nové
prvky citlivě zakomponovala.

Interiéry od designérů vypadají
profesionálně. Nechybí v nich
ale osobnost člověka, který
v bytě bydlí?
Snažím se o to, aby k odosobnění
nedošlo. Lidé, kteří mě oslovují, už
předtím většinou viděli mé práce.
Líbí se jim, co dělám, a mají po-
dobný vkus. V každém stupni pří-
pravy návrhu své nápady navíc
s klienty konzultuji. Když se někde
objeví problém, snažíme se najít
řešení, které by jim vyhovovalo.
Vždy přesně vědí, co bude následo-
vat. Není to tak jako v některých te-

levizních pořadech, kde zákazníci
do poslední chvíle netuší, jak bude
proměna vypadat.

Jaké chyby dělají lidé, kteří si
svůj byt zařizují sami?
Hodně lidí si pořizuje nábytek
mnohem větší, než se do interiéru
hodí. Typickým příkladem jsou po-
hovky. V prostorném obchodě vy-
padá gauč krásně a zákazník si
představí, že se na něj vejde celá
rodina. Když ho pak přiveze
domů, s hrůzou zjistí, že se kromě
gauče do místnosti už nic jiného
nevejde. Další chybou bývá, že člo-
věk si vybavení dokupuje v průbě-
hu času a podle toho, co se mu
zrovna líbí, a výsledek pak vypadá
dost nesourodě.

Jaké jsou současné trendy?
Teď se například používají povr-
chy s vysokým leskem, žádané
jsou hlavně u kuchyňského nebo
obývacího nábytku. Každoročně
také přicházejí do módy nové vzo-
ry či barvy. Obecně bych se ale na
to, co je aktuálně v kurzu, příliš ne-
spoléhala. Nejlepším současným
trendem je nadčasovost. Já sama
se snažím upravovat interiéry co
možná nejjednodušším způso-
bem tak, aby se v nich jejich maji-
telům líbilo třeba i za deset let.
Vždy si při tom vzpomenu na vilu
Tugendhat, která je i po osmdesáti
letech moderní a líbí se.

Jak lze nadčasovosti dosáhnout?
Pro nejdražší prvky, jako je sedač-
ka nebo nábytek na míru, volím ne-
utrální barvy a jednoduché tvary.
Atmosféru pak lze vytvořit tapeta-

mi, polštáři nebo třeba kobercem.
To vše se totiž může po čase vymě-
nit.

Pokud se někdo rozhodne zařídit
si byt sám, jak by měl při
úpravách postupovat?
Úplně na začátku by měl mít hru-
bou představu, v jakém stylu chce
byt zařizovat. Nejdřív je vhodné
zvolit podlahy, dveře a případně
design schodiště. To vše by spolu
mělo ladit. Pak přichází na řadu
obklady a dlažba, což by v celém
bytě také mělo být v jednotném
stylu. Potom je možné zahájit
úpravu jednotlivých místností. Já
bych třeba začala koupelnou a ku-
chyní, tedy místnostmi, ve kterých
se ještě budou řešit stavební úpra-
vy, jako jsou rozvody. Nakonec
můžeme zařídit obývák, ložnici
nebo dětský pokoj, kde je hlavně
potřeba vhodně vybrat nábytek
a přidat zajímavé detaily.

● Narodila se v Havířově.
● Vystudovala pozemní stavi-

telství na Střední průmyslo-
vé škole stavební v Havířově
a architekturu a urbanismus
na Fakultě architektury Vyso-
kého učení technického
v Brně.

● Žije a pracuje v Brně, ale na-
bízí konzultace i v Havířově.
Jako bytová designérka pra-
cuje tři roky.

● Kromě architektury a desig-
nu se zajímá také o buddhis-
mus.

INTERIÉR. PODLAHY, DVEŘE,
PAK TEPRVE DETAILY
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